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در سومين جلسه دادگاه رسيدگي به پرونده سركرده گروهك تروريستي »حركه النضال« عنوان شد 
سند دادگاهی ملاقات تروریست های النضال با دشمنان

 احداث خانه برای اقشار ضعیف 
در قرارگاه جهادی مسکن پایتخت

كاهش زمان صدور پروانه و ارائه بسته هاي تشويقي براي رونق ساخت و ساز  در اولويت مديريت شهري قرار گرفت

سومين جلسه دادگاه رس�يدگي به پرونده سركرده گروهك 
تروريستي »حركه النضال« در شعبه ۲۶ دادگاه انقلاب اسلامي 
برگزار شد. در جلسه دادگاه فيلم و تصاوير و مستنداتی ارائه 
شد كه نشان مي داد اين گروهك با هدف ضربه زدن به اقتصاد 
كش�ور و انجام بمب گذاري در لوله هاي نف�ت و حمله به مراكز 
حس�اس نظامي و امنيتي نقش داشته اس�ت، دي�دار عناصر 
گروهك تروريستي »حركه النضال« با سران عربستان سعودي 
در پوش�ش مراس�م حج، جابه جايي چندين محموله سلاح و 
تجهيزات مربوط به بمب گذاري و عمليات هاي تروريس�تي و 
ارائه اسناد مكتوبب ارتباط چعب و بنيامين نتانياهو و شهادت 
۲74نفر از ش�هروندان ايراني توس�ط گروهك حركه النضال 
از جمله موضوع�ات ديگر ي ب�ود ك�ه نماينده دادس�تان در 
دادگاه در رابطه ب�ا گروهك تروريس�تي به آنها اش�اره كرد. 
در سومين جلسه دادگاه رسيدگي به پرونده »حبيب فرج الله چعب« 
ملقب به »حبيب اسيود«، سركرده گروهك تروريستي »حركه النضال« 
كه روز گذشته در ش��عبه ۲۶ دادگاه انقلاب اسلامي به رياست قاضي 
افشاري برگزار شد. وزيري نماينده دادس��تان در جايگاه قرار گرفت و 
گفت: طبق اطلاعات تحقيق وزارت اطلاعات، اقارير متهم، تحقيقات 
به عمل آمده و ادله موجود وي متهم است به افساد في الارض از طريق 
تش��كيل، اداره و س��ركردگي گروهكي به نام حركه النض��ال العربي 
لتحريرالاحواز و طراحي و اجراي عمليات تروريس��تي و تخريب اموال 

عمومي كه از طريق عمليات هاي گوناگون آنها را انجام داده است. 
    ملاقات گروهك تروريستي حركه النضال در پوشش حج با 

عوامل اطلاعاتي عربستان 
نماينده دادستان با بيان اينكه سرويس اطلاعاتي عربستان سعودي همه 
ساله در قالب پوشش مراسم مناسك حج با عناصر گروهك تروريستي 
حركه النضال ديدار ترتيب مي داده اس��ت، گفت: عناصر اين گروهك 
تروريستي در قالب پوشش حج به عربستان مي رفتند تا نقشه هايي كه 
توسط سرويس اطلاعاتي سعودي به آنها ديكته مي شد، را اجرا كنند. 
اين نقشه ها اقدامات عليه شهروندان بيگناه جمهوري اسلامي ايران را 
در برمي گرفت.   همچنين در جلسه دادگاه تصوير ديدار عيسي مهدي 
فاخر با وزير فرهنگ عربستان سعودي در اين كشور به نمايش گذاشته 
شد. اين فرد كه در هلند به علت اقدامات تروريستي بازداشت شد و به 
چهار سال زندان محكوم شد، اقدامات فراواني عليه شهروندان جمهوري 
اسلامي ايران انجام داده است. تصوير بعدي كه در اين دادگاه به نمايش 
گذاشته شد، عكس ديدار يعقوب نيس��ي با پادشاه عربستان سعودي 

بود؛ يعقوب نيسي سخنگوي گروهك تروريستي حركه النضال صريحاً 
اقدام تروريستي ۳۱ شهريور ۹۷ عليه نيرو هاي مسلح كه به شهادت ۲۵ 
نفر از هموطنان بيگناه مان انجاميد توسط اين گروهك تروريستي را بر 
عهده گرفته است با پادشاه عربستان يعني شخص اول اين كشور ديدار 
مي كند. نماينده دادستان در واكنش به نمايش اين تصاوير گفت: چرا 
پادشاه عربستان سعودي براي يك تروريس��ت كه در هلند بازداشت 
شده است دعوتنامه مي فرستد؟ چون قرار بوده  است نقشه هاي سرويس 
اطلاعاتي عربستان عليه جمهوري اس��لامي و عليه شهروندان بيگناه 
ايران ديكته شود. نماينده دادس��تان بار ديگر به عامل ارتباط گروهك 
تروريستي حركه النضال به موساد اشاره كرد و گفت: منال مسلمي كه 
يك فرد يهودي و تبعه تونس است و در اتحاديه اروپا و در دفتر مارچلو 
نماينده ايتاليا در اتحاديه اروپا فعاليت دارد يكي از عناصر اطلاعاتي رژيم 
صهيونيستي و عامل وصل گروهك تروريستي حركه النضال به رژيم 
غاصب صهيونيستي است. تمام ملاقات هاي اين گروهك تروريستي 
با سرويس اطلاعاتي موساد توسط اين فرد انجام مي شده است. در ادامه 
جلسه دادگاه اسناد مكتوبي به نمايش گذاشته شد كه نشان مي داد چعب 

و بنيامين نتانياهو باهم ارتباط داشتند. 
    اقدامات تروريستي با هدف ضربه زدن به اقتصاد كشور

وزيري، نماينده دادستان در جلسه دادگاه گفت: بر اساس اقارير متهم، 
وي در سال ۲۰۱۲ يك رايانه رمزنگاري شده از كشور عربستان سعودي 
تحويل گرفته است تا اطلاعات به دست آمده را به صورت رمز به سرويس 
اطلاعاتي اين كش��ور ارائه دهد؛ اطلاعات نظامي پادگان هاي سپاه در 
خوزستان، اطلاعات مراكز نظامي كشور، جمع آوري اخبار شخصيت هاي 
اهوازي كه در خارج از كشور حضور دارند برخي از اطلاعاتي بوده كه متهم 
اقرار كرده  به سرويس اطلاعاتي كشور عربستان ارائه داده است. نماينده 

دادستان در ادامه گفت: عربستان سعودي حتي كوچك ترين هزينه هاي 
اين گروهك تروريستي را پرداخت كرده است. 

نماينده دادستان اضافه كرد: متهم اقرار كرده است كه عناصر گروهك 
حركه النضال در حال جابه جايي چندين محموله س��لاح و تجهيزات 
مربوط به بمب گذاري و عمليات هاي تروريستي از كشور عراق به ايران 
بود ه اند كه خوشبختانه اين محموله ها توسط ايران در همان زمان كشف 

و تمام افراد مرتبط با آن دستگير شدند. 
وزيري با بيان اينكه متهم اقرار كرده اس��ت كه اقدامات تروريستي اين 
گروهك با هدف ضربه زدن به اقتصاد كش��ور و انج��ام بمب گذاري در 
لوله هاي نفت و حمله به مراكز حساس نظامي و امنيتي بوده است، گفت: 
اين متهم اطلاعات مراكز حساس اطلاعات شخصي افراد كاروان هاي 
حج كه از خوزستان، سوريه، عراق يا اروپا به حج اعزام مي شدند، اطلاعات 
مربوط به مراكز هس��ته اي و به طور خاص اطلاعات نيروي دريايي در 
جزاير سه گانه هميشه ايراني را در اختيار سرويس اطلاعاتي عربستان 
سعودي قرار داده است. وي افزود: متهم اقرار كرده است از مراكز مردم نهاد 
و سمن ها به عنوان پوشش استفاده مي كرده تا لو نرود و بتواند اقدامات 

تروريستي و تجزيه طلبانه خود را ادامه دهد. 
    شهادت و مجروح ش�دن ۲74نفر ايراني از سوي گروهك 

حركه النضال
نماينده دادستان در دادگاه به برخي از عمليات هاي تروريستي كه 
توس��ط اين گروهك با هدف براندازي و اقدامات تجزيه طلبانه عليه 
شهروندان بيگناه جمهوري اسلامي صورت گرفته است، اشاره كرد 
و گفت: بمب گذاري در فرمانداري اهواز در س��ال ۸۴، بمب گذاري 
در س��ازمان مديريت و برنامه ريزي يا همان سازمان برنامه  و بودجه 
خوزستان در سال ۸۴، عمليات بمب گذاري اداره مسكن و شهرسازي 
اهواز در س��ال ۸۴ بمب گذاري در اداره محيط زيست اهواز در سال 
۸۴، بمب گذاري در خطوط انتقال نفت خوزستان، بمب گذاري در 
محور انتقال نفت اهواز، آبادان و ماهشهر، بمب گذاري در فرمانداري 
دزفول و آب��ادان در س��ال ۸۴، برنامه ريزي ب��راي بمب گذاري در 
دادگس��تري اهواز از جمله اقدامات اين گروه تروريستي بوده است. 
نماينده دادستان ادامه داد: گروهك حركه النضال همچنين اقدامات 
تروريس��تي وحش��تناكي را از جمله بمب گذاري در اماكن دولتي، 
سرقت مسلحانه انجام داده كه منجر به شهادت و مجروح شدن ۲۷۴ 
نفر از شهروندان ايراني شده است. در پايان اين جلسه دادگاه قاضي 
افشاري ضمن اعلام ختم اين جلس��ه گفت جلسه بعدي رسيدگي 

دادگاه متعاقباً اعلام مي شود. 

   مدير كل فرهنگ��ي هنري وزارت آم��وزش و پرورش با اش��اره به 
اينكه نهضت روش��نگري در ۱۵ هزار مدرسه متوس��طه دوم از جمله 
فعاليت هاي پيش بيني شده به مناس��بت دهه فجر خواهد بود، خاطر 
نشان كرد: اين برنامه نيز با هدف شناسايي دغدغه ها و شناخت انقلاب 
و دستاوردهاي آن خواهد بود. بحث ديگر، برنامه لاله هاي روشن است 
كه به گراميداش��ت ۴۰ هزار ش��هيد در ۴۰ هزار يادواره، در ۴۰ هزار 

مدرسه مي پردازد. 
  رئيس مجتمع دارويي، درباره جداس��ازي سلول هاي معيوب براي 
درمان ناباروري در مجتمع درماني هلال ايران افزود: با اخذ شرح حال 
و سوابق بيماري هاي خانوادگي پدران و مادران سلول ها مورد بررسي 
قرار گرفته و آن سلول معيوب و بيماري زا از ساير سلول هاي سالم جدا 

و فقط سلول هاي سالم به بدن مادر تلقيح مي شوند. 

 رئیسي: سند براي حریم دریا 
معنا ندارد

رئيس جمهور در جلس�ه هيئت دول�ت از روند پيگي�ري و اجراي 
دستور اخير درباره آزادسازي حريم قانوني سواحل شمالي كشور 
اظهار رضاي�ت كرد و گفت: اينك�ه برخي از ادارات مدعي ش�وند 
براي اراضي س�احلي تصرف ش�ده س�ند دارند، جاي تأمل دارد. 
آيت الله سيد ابراهيم رئيسي پيش از ظهر چهارشنبه در جلسه هيئت دولت 
از روند پيگيري و اجراي دستور اخير درباره آزادسازي حريم قانوني سواحل 
شمالي كشور اظهار رضايت كرد و گفت: اينكه برخي از ادارات مدعي شوند 

كه براي اراضي ساحلي تصرف شده سند دارند، جاي تأمل دارد. 
رئيس جمهور افزود: اراضي س��احلي تا ۶۰ متر جزو حريم دريا محسوب 
مي ش��ود،بنابراين اگر چنين اسنادي وجود هم داش��ته باشد بايد مورد 
بررسي قرار گيرد كه چگونه براي زمين هايي كه قانوناً جزو اموال عمومي 
هستند، سند مالكيت صادر شده است، مثل اينكه كسي بگويد رودخانه را 

مالك شده ام، امكان ندارد. 

 ایران پس از پیروزي انقلاب 
رتبه اول پیوند كبد جهان شد

نجات جان 7۰ هزار نفر با فتواي تاريخي امام)ره(
نايب رئيس انجمن اهداي عضو ايرانيان گف�ت: پيوند عضو از افراد 
مرگ مغ�زي مهم ترين دس�تاورد نظام س�لامت انقلاب اس�لامي 
اس�ت و ما در پيوند كبد در ح�ال حاضر رتب�ه يك دني�ا را داريم، 
به طوري ك�ه بي�ش از ۶۰۰ پيوند كب�د در ايران انجام شده اس�ت. 
اميد قبادي، نايب رئيس انجمن اهداي عضو ايرانيان گفت: هم اكنون 
۲۵هزار بيمار نيازمند به پيوند عضو در ليست هاي انتظار دريافت اعضا 
مانند كليه، قلب و روده كوچك داريم كه با كمال تأسف روزانه ۷ الي۱۰ 
نفر يعني هر دو الي س��ه ساعت، يك نفر و س��الانه حدود ۳ هزار بيمار 
به دليل نرسيدن عضو پيوندي در ليس��ت هاي انتظار از دنيا مي روند و 
تنها راه نجات آنها پيوند از اعضاي افراد مرگ مغزي اس��ت، مگر درباره 
كليه كه يك فرد زنده مي تواند يك كليه خود را به صورت كامل به فرد 
ديگري اهدا كند. در موارد ديگر هي��چ ارگاني به طور كامل از فرد زنده 
ديگري قابليت اهداي عضو ندارد و تنها راه، استفاده از اعضاي فرد مرگ 

مغزي است. 
وي افزود: سالانه بين ۵ تا ۸ هزار نفر با مرگ مغزي از دنيا مي روند كه ۳هزار 
نفر از آنها قابليت اهدا دارند، اما با كمال تأسف هزار نفر از آنها به اهدا و رضايت 
به اهدا مي رسند. با اهداي اين تعداد، سالانه حدود ۳ هزار بيمار نجات پيدا 
مي كند. اما آن۲ هزار نفري كه به رضايت اهداي عضو نمي دهند با خودشان 

حدود ۷ تا ۸ هزار ارگان قابل پيوند كبد و كليه خاكسپاري مي كنند. 
نايب رئيس انجمن اهداي عضو ايرانيان اعلام كرد: اولين فتواي مجاز بودن 
پيوند اعضاي فرد مغزي را امام خميني)ره( در ۳۱ ارديبهشت ماه سال ۱۳۶۸ 
صادر كردند كه همين روز در تقويم روز ملي اهداي عضو اعلام شده است. اين 
يك فتواي تاريخي بود كه تحولي در نظام سلامت ايران محسوب مي شود و 
باعث شده در ۲۰ سال گذشته با اهداي عضو حدود ۹ هزار و ۳۰۰ رضايتمند 
عضو خانواده، حدود ۷۰ هزار نفر را در ايران پيوند كرديم و بالطبع موجب شده 
تا مردم براي عمل پيوند اعضا به خارج از كشور نروند و ذخيره ارزي ۲۰۰ هزار 

ميليارد شده در كشور صورت گرفته است. 
 وي افزود: ايران رتبه يك درتمام كش��ورهاي آس��يا و رتبه ۳۱ را در ميان 
كشورهاي كل جهان دارد. ما در ايران ۵۶ واحد عضو و ۶۷ پيوند اعضا داريم. 
در بعضي از پيوندها چند شاخصه در خصوص پيوند عضو داريم. پيوند عضو 
از افراد مرگ مغزي مهم ترين دستاورد نظام سلامت انقلاب اسلامي است و 
ما در پيوند كبد در حال حاضر در يك رتبه دنيا را داريم، به طوري كه بيش از 
۶۰۰ پيوند كبد در شيراز به همت پروفسور سيدعلي ملك حسيني و تيم وي 
صورت گرفته است. همچنين سالانه حدود ۲هزارو۵۰۰ تا ۳ هزار پيوند كليه 
را انجام مي دهيم كه زبانزد خاص و عام در جهان هستيم. يكي از پيوندهايي 
كه بسياري از كشورها و حتي كشورهاي اروپايي زير بار آن نمي روند پيوند 
روده است آن هم به خاطر عوارض بسياري كه دارد. بسيار جالب است كه ما 
پيوند روده را در ايران انجام مي دهيم و نزديك به ۷۰ پيوند انجام داده ايم كه 

خروجي هاي بسيار مطلوبي بوده اند. 
وي گفت: در حال حاضر مهم ترين چالش براي بيماران پيوند ش��ده تهيه 
داروهايشان است كه بسيار سخت اس��ت. تأمين دارو بسيار دشوار است. 
از يك طرف پيون��د زدن و از طرف ديگر نگهداش��تن پيوند از همه مهم تر 
است و بايد سال ها آن پيوند را با داروها حفظ كنيم كه به دليل تحريم هاي 
دردمنشانه؟؟؟؟؟؟ كشور امريكا براي كشور اين موضوع با مشكلات جدي 

روبه روست. 

حسین سروقامت

 نفس تازه محیط زیست 
در هواي انقلاب

    عليرضا سزاوار
در چند دهه اخير نگاه دنيا به محيط زيست تغييراتي چشمگير 
داشته است. موضوع محيط زيست آهسته و پيوسته جاي خود 
را نه تنها در مراكزعلمي بلكه در انديش��ه مردم و دولت ها هم باز 
كرده است. محيط زيست ايران در دوران قبل از انقلاب وضعيت 
مناسبي نداشته اما خصوصاً در يك دهه اخير اتفاق هاي مهمي در 

اين حوزه رخداده است. 
از منظر آگاهي س��ازي به جرئت مي توان گفت كه نگاه مردم به 
محيط زيست قبل و بعد از انقلاب قابل مقايسه نيست. اين موضوع 
تا حدودي به نگاه جهاني نس��بت به محيط زيس��ت برمي گردد. 
حوزه محيط زيست از نظر نرم افزاري، وجود اساتيد و كارشناسان 

برجسته در دوران پس از انقلاب رشد قابل توجهي داشته است. 
در تحليل وضع محيط زيست كشور بايد اين موضوع را هم در نظر 

داشت كه كشور ما هشت سال درگير جنگ بوده است. 
بعد از انقلاب براي اولين بار در حوزه محيط زيست، بين كشورهاي 
حاش��يه درياي خزر با هدف حفظ محيط زيست خزر، تفاهمي 
صورت گرفت و كنوانسيون تهران به تصويب اين كشورها رسيد. 

افزون بر اينها كنوانس��يون منطقه اي »راپمي« بين كشورهاي 
حاش��يه خليج فارس براي حفاظت محيط زيست خليج فارس و 
درياي عمان تشكيل ش��د و مورد پيگيري جدي از سوي ايران 
قرار گرفت و حتي پايش محيط زيست منطقه دو بار توسط كشور 
ما انجام شد.  در چند دهه اخير در حوزه محيط زيست به لحاظ 
حقوقي هم پيشرفت چشمگيري داشته ايم و در اين زمينه جايگاه 
قابل قبولي داريم. بعد از انقلاب، براي نخستين بار در قانون اساسي 
كشور يك اصل براي حفظ محيط زيس��ت آورده شد كه تعريف 

دقيقي از توسعه پايدار ارائه مي داد. 
 تاكنون هم جز معدود كشورهاي جهان هستيم كه چنين بحثي را 
در سطح قوانين اساسي كشور داريم. همچنين به منظور اجراي اين 
ماده از قانون اساسي، سياست هاي نظام در حوزه محيط زيست با 
۱۵ ماده در مورد عناصر حياتي آب، خاك، هوا و تنوع زيستي ابلاغ 
شد. بحث محيط زيس��ت در برنامه هاي توسعه اول و دوم، خيلي 
پررنگ نبوده اس��ت، اما در برنامه س��وم براي نخستين بار فصلي 
مربوط به محيط زيست گنجانده شد. در برنامه چهارم تا ششم نيز 

محيط زيست در قالب يك بخش مجزا مورد توجه قرار گرفت. 
رئيس كميته محيط زيست مجمع تشخيص مصلحت نظام در 
همين خص��وص و در گفت وگو با پايگاه اطلاع رس��اني اين نهاد 
گفت: بعد از پيروزي انقلاب اس��لامي قانون هاي ش��كار و صيد، 
حفظ و بهسازي محيط زيست و حفظ و بهره برداري از منابع آبزي 
اصلاح شد. همچنين در سال هاي اخير قوانيني در راستاي اجراي 
سياست هاي كلي نظام در حوزه محيط زيست وضع شده است مثل 
قانون هواي پاك، قانون حفاظت، احيا و بهره برداري از تالاب ها، 
قانون حفظ ذخاير ژنتيك و لايحه خاك كه هنوز مراحل قانوني آن 

در مجمع تشخيص مصلحت نظام در حال طي شدن است. 
محمد مجابي با بيان اين نكته كه واقعيت اين است كه در بيشتر 
امور محيط زيستي با وجود رشد چشمگير در حوزه قانون، هنوز 
نتوانسته ايم اين قوانين را به منصه اجرا بگذاريم، تأكيد كرده است: 
اقتصاد نه تنها در ايران بلكه در همه جاي دنيا روي محيط زيست 
تأثير دارد. در كشور ما زماني كه بحث هدفمندي يارانه ها مطرح 

ش��د، قرار بود كه درص��دي از افزايش قيمت ان��رژي، در حوزه 
محيط زيست هزينه ش��ود. براي مثال قرار بود از محل افزايش 
قيمت حامل هاي انرژي، بودجه اي به توسعه ناوگان حمل و نقل 

عمومي اختصاص يابد. 
اواسط و اواخر دهه ۱۳۸۰ اقدامات بزرگي در حوزه محيط زيست 
كشور انجام شد. تدوين س��ند ملي محيط زيست كشور و سند 
توسعه محيط زيست اس��تان ها، تأسيس دانشگاه محيط زيست 
با ارتقاي آموزشكده محيط  زيس��ت به عنوان نخستين دانشگاه 
تخصصي محيط زيست در غرب آسيا و تأسيس پژوهشگاه ملي 
محيط زيست و توسعه پايدار از اقدامات مهم براي محيط زيست 
در اين دوران بود.  ايجاد و راه اندازي يگان حفاظت محيط زيست، 
مجوز احداث مركز تحقيقات محيط زيست در ۱۲ استان كشور، 
مجوز ايجاد ۱۳۰ اداره و نمايندگي در شهرستان هاي فاقد اداره 
محيط زيست هم از ديگر اقدامات اين حوزه در دهه ۸۰ است. از 

ديگر اقدامات مهم محيط زيستي در اين دهه عبارتند از:
- ايجاد مركز منطقه اي تنوع  زيستي خليج فارس در جزيره هرمز

- برگزاري چهلمين سالگرد كنوانسيون رامسر براي اولين بار پس 
از تشكيل كنوانسيون

- امضای تفاهمنامه همكاري با كشورهاي قطر و روسيه براي تبادل 
برخي از گونه هاي در حال انقراض و حمايت شده

- از رده خارج كردن ۷۵۰هزار خودروی فرسوده در تهران و هفت 
كلانشهر كشور

- اجراي قانون مديريت پسماند با انجام مطالعات مكان يابي دفن 
پسماند در ۳۱ استان كشور

- كاهش ميانگين زمان بررسي گزارش هاي ارزيابي در سازمان 
از ميانگين هفت ماه در س��ال ۱۳۸۰ به كمتر از يك ماه در سال 

۱۳۸۹
- تهيه برنامه مديريت جامع تالاب هاي كشور

- ايجاد بانك ژن جانوري و گياهي ب��ه منظور حفظ و نگهداري 
ذخاير ژنتيكي كشور به عنوان سرمايه هاي ملي. 

دهه ۱۳۹۰ هم دهه ديپلماس��ي محيط زيس��ت بود و اقدامات 
بين المللي زيادي صورت گرفت. در اين دهه شركت در اجلاس ها 
و مجامع متعدد محيط زيستي و ديدار با مقامات بين المللي، زمينه 
ايجاد توافقات بين المللي زيادي را در زمينه محيط زيست به وجود 
آورد.  سازمان محيط زيست ميزبان كنوانسيون هاي رامسر، بازل 
و استكهلم بود و ميزباني مقر دايمي »مؤسسه علوم و فناوري هاي 
زيست محيطي اكو« متشكل از ۱۰ كش��ور پيراموني كشور هم 

نصيب تهران شد. 
تهيه و تنظيم يادداشت همكاري زيست محيطي ميان جمهوري 
اس��لامي ايران و دولت هاي ژاپن، عمان، تركيه، فرانسه، فنلاند، 
ايتاليا، تركمنس��تان، آلمان، كره جنوبي، اتريش، بلژيك، نروژ، 
آذربايجان، لهس��تان، كويت، روماني، گرجستان و چين هم در 

اين دهه اتفاق افتاد. 

هوش�نگ گلش�يري كم كس�ي نيس�ت؛ برنده چن�د جايزه 
بين المللي است. شازده احتجاب را نوشته و از تأثيرگذارترين 

داستان نويسان معاصر است. 
آيا جرم كرده؟. . . آمده از سيمين دانشور براي شركت در جشن 

سفارت آلمان دعوت كرده است؟
نه! جرم نكرده، اما س�يمين هم ارَقه اي اس�ت ب�راي خودش. 
پرسيد فقط قرار است شعر و داستان بخوانيم يا ماجراي ديگري 

هم در كار است؟
گفت بناست به جريان سانسور در ايران هم اعتراض كنيم. 

سيمين بي رودربايس�تي گفت من رخت چرك هايم را نيز در 
حياط همسايه نمي شويم!

پرسيد يعني چه؟ گفت يعني به اين ضيافت نمي آيم. 
تعجب نكنيد. . . گلشيري جايي گفته است:

-  نه، من خانه اي ندارم. سقفي نمانده است. ديوار و سقف خانه 
من همين هاست كه مي نويسم!

س�يمين هم مي نوش�ت، اما خانه داش�ت. خانه اي كه ترجيح 
مي داد، رخت چركي هم اگر هست، در آن بشويد!
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وعده هاي داده ش�ده براي احياي�ي بافت هاي 
فرسوده پايتخت به رغم تلاش هاي صورت گرفته 
همچنان با سرعت بس�يار كندي پيش مي رود. 
ابر شهر تهران با جمعيت ثابت حدود 1۰ ميليون 
نفري آبس�تن حوادث مختلفي از جمله زلزله و 
آتش سوزي است. اكنون قرارگاه جهادي مسكن 
ش�هرداري تهران تشكيل ش�د تا با استفاده از 
پتانس�يل و ظرفيت هاي موجود و بهره گيري از 
توان ساير دستگاه ها براي حل معضل بافت هاي 
فرس�وده، تس�هيل در توليد مس�كن اقدامات 
اساسي صورت گيرد. در اين خصوص كاهش زمان 
صدور پروانه و افزايش طبقات، ارائه بس�ته هاي 
تش�ويقي براي رونق س�اخت و س�از و احياي 
بافت هاي فرسوده و كمك در تأمين مسكن اقشار 
ضعيف مد نظر مديريت شهري قرار گرفته است. 
تاكنون ۱۸۳ هزار هكتار بافت فرسوده شهري در ۲ 
هزار محله كشور شناسايي شده است. در اين ميان 
براساس سر شماري سال ۱۳۸۵ بافت هاي فرسوده 
تهران به ميزان ۳هزار و ۲۶۸ هكتار بافت فرس��وده 
اعلام شده است كه داراي سه ويژگي نفوذناپذيري، 
ناپايداري و ريزدانگي هس��تند. وج��ود بافت هاي 
فرسوده از يكسو تهديدي جدي براي شهر تهران به 
حساب مي  آيد و از سوي ديگر اين فرصت را به وجود 
آورده است تا با نوسازي اين بافت ها، فضاهاي شهري 

اصلاح شود تا از خطرات احتمالي كاسته شود. 
    تراكم جمعيت در بافت فرسوده سه برابر 

ميانگين جمعيت تهران
مساحت بافت فرسوده شناسايي شده در پايتخت ۵ 
درصد مساحت شهر تهران است كه حدود ۱۵درصد 
جمعيت تهران يعني حدود يك ميليون و۲۰۰هزار 
نفر در آن زندگي مي كنند. حدود ۲۱۰هزار قطعه 

مسكوني در اين بافت ها قرار دارد. بافت هاي فرسوده 
عمدتاً در مناطق جنوبي و مركزي تهران قرار دارند. 
همچنين تراكم جمعيت در بافت فرسوده سه برابر 
ميانگين جمعي��ت تهران اس��ت. در حقيقت افراد 

بيشتري در مخاطره قرار مي گيرند. 
    وجود 4۰ هزار پلاك فاقد سند در پايتخت 

 وجود ۴۰ هزار پلاك فاقد س��ند در شهر تهران 
مشكلاتي را بري احيا و نوسازي بافت هاي فرسوده 
به دنبال داشته است، بر اين اساس به گفته حاج 
علي اكبري، مديرعامل س��ازمان نوس��ازي شهر 
تهران يك��ي از مهم ترين اقداماتي كه س��ازمان 
نوس��ازي در اين حوزه انجام مي دهد، راه اندازي 
كارگروه ه��اي ثبتي ب��راي ۴۰ هزار پ��لاك فاقد 
س��ند اس��ت. اين كار گروه از طري��ق هماهنگي 
بي��ن س��ازمان و اداره كل ثبت اس��تان تهران و 
ش��هرداري هاي مناطق، كارگروهي در محلاتي 
راه اندازي شده و مشكلات ثبتي در آنجا رسيدگي 
مي شود و مورد بررسي قرار مي گيرد. با پيگيري ها 
و اقدامات صورت گرفته در دو سال گذشته بيش 
از ۲ه��زار پرونده ثبت��ي جدي��د در نواحي ثبتي 
مختلف تهران راه اندازي و ۳۰۰ مورد هم منجر به 

صدور سند مالكيت شده است. 
    تغيير معادله در صدور پروانه هاي ساختماني

 به علت تورم، گراني و كمبود مس��كن در پايتخت، 
ش��هردار تهران يك روز بعد از سخنان مقام معظم 
رهبري درباره ض��رورت حل اين معضل، دس��تور 
تشكيل قرارگاه جهادي مسكن را در شهرداري تهران 
صادر و حميدرضا صارمي معاون شهرسازي ومعماري 

را به رياست اين قرارگاه منصوب كرد. 
 به گفته شهردار تهران در حوزه ساخت وساز زماني 
۳۲ هزار پروانه صادر مي شد و در سال ۹۸ اين ميزان 

به ۸ تا ۹ هزار پروانه رسيد؛ از سال ۹۱ تا ۹۸ طبق 
طرح تفصيلي تفاهمي مبتني ب��ر اضافه بنا ايجاد 
ش��د كه اين مسئله كمبود ساخت وس��از و ميزان 
تقاضا در آن را جبران مي كرد؛ از س��ال ۹۸ به بعد 
اين بخش را حذف و منطبق بر طرح تفصيلي رقم 
زدند و سقوط جدي در بحث تعداد پروانه ها انجام 
شده و پروانه ها به عدد ۴هزارو۲۰۰ رسيده است. ما 
با لوايحي كه دنبال كرديم، سعي كرديم اين معادله 
را تغيير و به معادله سابق برگردانيم. عليرضا زاكاني 
با بيان اينكه كار سختي نيست كه قفل ساخت وساز 
را برداريم، گفت: در گذشته هفت تا ۱۰ ماه زمان 
صدور پروانه بود و ما آن را به زير دو ماه مي رسانيم 
كه اين مشوقي براي سرمايه گذاري است؛ در حال 
يك سري تفاهمات با دستگاه ها و سازمان هاي ديگر 
هستيم؛ مثلًا با بنياد مس��تضعفان، ستاد اجرايي 
فرمان امام)ره( و نهادهاي انقلابي مذاكرات خود را 
آغاز كرده ايم تا آنها به ميدان عمل بيايند و موانع را 

براي آنها برمي داريم. 
    ضرورت تفاهم با دولت براي احياي بافت 

فرسوده
 به گفته زاكاني، اقتضائات به صورتي بوده كه شهر را 
به سمت مردگي پيش برده، مثلاً در خيابان قزوين كه 
زماني نماد زنده بودن و كار بوده، كالبد شهر به سمت 
مردگي پيش رفته و با اقدامات در نظر گرفته شده، 
بخشي از شهر زنده مي شود؛ همچنين در مجموعه 
ش��هر تهران براي موضوع بافت فرسوده تفاهمي با 
دولت خواهيم كرد كه هم براي بافت فرسوده و هم 
۴هزارو۵۰۰ هكتار فضاي فريز شده اقداماتي صورت 
گيرد؛ ما مي خواهيم شهرداري مانع نباشد و در كنار 
آن شهرداري و شورا اقبال دارد كه زمينه ساخت وساز 

را فراهم كند. 

     ني�از س�الانه تهران ب�ه 15۰ ه�زار واحد 
مسكوني 

 در خصوص نياز تهران به مسكن جديد حميدرضا 
صارمي، معاون شهرس��ازي و معم��اري بيان كرد: 
مديريت شهري با استناد به بند ۲۱ ماده ۵۵ قانون 
شهرداري ها، وظيفه دارد در حوزه مسكن استطاعت 
پذير براي اقشار آسيب پذير، مسكن توليد كند. طبق 
بر آورد ما، تهران به طور متوسط سالانه ۱۵۰ هزار 
واحد مسكوني نياز دارد كه متأسفانه توليد مسكن در 
وضعيت فعلي كمتر از ۴۰ هزار واحد است. به همين 
دليل براي افزايش حدود چهار برابري توليد مسكن 
و رساندن آن به نيازهاي س��الانه، تشكيل قرارگاه 

جهادي احساس مي شد. 
 معاون شهردار تهران گفت: از ابتداي دهه فجر انقلاب 
كارهاي زيرس��اختي را ش��روع كرديم و وارد حوزه 
ساخت و ساز ش��ديم. بر همين اساس  بخش هايي 
كه بايد به صورت وكالت تعريف شده باشد، كمك 
گرفتن از انبوه سازان و سرمايه گذاران و همه افرادي 
كه ظرفيت و سرمايه ساخت و س��از دارند، در اين 
قرارگاه به خدمت درخواهند آم��د. در اين قرارگاه، 
شهر را به پنج پهنه تقسيم خواهيم كرد. پهنه يك و 
دو كه پهنه هاي كاملاً برخوردار شهر هستند، فعلاً در 
اولويت قرار نمي گيرند و نگاه خاصي براي اين مناطق 
تعريف نخواهيم كرد. به جاي آن در پهنه هاي ۳، ۴، و 
۵ كه پهنه هاي كم برخوردار شهر به حساب مي آيند، 
س��ال آينده يا افزايش عوارض نخواهيم دش��ت يا 
عوارض ۱۰ درص��دي براي آن تعري��ف مي كنيم. 
همچنين به اقش��ار مختلف، مش��وق هايي را براي 
ساخت و س��از مي دهيم. مثلًا كس��اني كه در پنج 
سال گذشته عوارض نوسازي خودشان را به موقع 
پرداخ��ت كرده اند، براي زمين ه��اي زير ۵۰۰ متر 
تا ۲۰ درصد و بالاي ۵۰۰ مت��ر ۱۰ درصد تخفيف 
مي دهيم. همچنين نخبگان علمي، زنان سرپرست 
خانوار، خانواده هاي مدافعان س��لامت، ايثارگران 
در همه ابعاد، كس��اني كه به دلايل جرائم غير عمد 
حداقل دو سال در زندان بوده اند، خانواده هايي كه 
بيشتر از سه فرزند دارند، يا فرزند معلول داشته باشند 
و براي همه اقش��اري كه قانونگذار ما را ملزم كرده، 
مشوق هايي پيش بيني كرده ايم كه حوزه ساخت 

و ساز رونق بگيرد. 
     بريدن قفل و بست اداري براي رونق ساخت 

و ساز 
رئيس شوراي شهر معتقد است شهرداري در ذات 
خود نمي تواند سرمايه گذاري در خانه سازي داشته 
باشد، البته شهرداري مي تواند پروژه هايي را تعريف 
كند و معضل مسكن را تا حدي حل كند و موضوع 
سرعت بخشيدن پروانه صدور ساختماني بايد درنظر 
گرفته ش��ود تا ادعا كنيم كار ثمربخش��ي را انجام 
داده ايم. يكي از مسائل مهم كه در تسهيل ساخت 
مسكن مؤثر است زمان صدور پروانه و بريدن قفل و 
بست هاي اداري است كه اين موانع در طول ساليان 
دراز به وجود آمده است. متأسفانه در دوره گذشته 
اين پروسه طولاني تر ش��د و به همين دليل يكي از 
مصوبات شوراي شهر ارائه لايحه براي كاهش مدت 

زمان صدور پروانه ساخت است. 
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